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گزارش

ارزش ســهام عدالت تحت تاثیر روند صعودی بازار ســرمایه در 
هفته های اخیر افزایشــی شده است و ارزش واقعی این سهام با ارزش 
اولیه ۴۹۲ هزار تومانی به بیش از ۱۱ تومان رســیده است.ارزش واقعی 
ســهام عدالت پس از آزادسازی فراز و فرودهای بسیاری را پشت سر 
گذاشت؛ به طوریکه هم ۲۰ میلیون تومان را به خود دید هم ۹ میلیون 
تومان.در این راســتا، در یازدهم مهرماه سال ۱۴۰۰ ارزش واقعی سهام 
عدالــت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی بیش از ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان و در ۲۸ آبان ماه همان سال حدود ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 

قیمت داشت. 
به گزارش ایســنا، اما روند نزولی در بورس باعث کاهش ارزش این سهام نیز 
شــد؛ به طوریکه ارزش واقعی سهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی در 
۲۹ بهمن ســال ۱۴۰۰، ۱۰ میلیون و ۳۵۱ هزار تومان قیمت داشت.اما در نهم 
فروردین سال گذشته ارزش واقعی این سهام با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی ۱۱ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بود که با توجه به صعود بازار، در اواخر فروردین همان 
سال این رقم به حدود  ۱۲ میلیون و ۲۷۵ هزار تومان رسید. تا ۱۸ اردیبهشت 
افزایش ارزش سهام عدالت ادامه داشت و به ۱۲ میلیون و ۷۶۳ هزار تومان هم 

رسید. اما دوباره روزهای پرنوسان بازار روی ارزش سهام عدالت نیز تاثیر گذاشت 
و ۱۰ خردادماه سال ۱۴۰۰، ارزش واقعی سهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار 
تومانی، ۱۲ میلیون و ۵۸۰ هزار تومان و در چهارم تیرماه نیز حدود ۱۲ میلیون 
و ۴۸۹ هزار تومان بود.بر این اســاس، چراغ های قرمز بورس بر سهام عدالت نیز 
سایه انداخت و ارزش واقعی ســهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی در 
شــهریورماه ســال قبل  ۱۰ میلیون و ۴۶۳ هزار تومان بود. این سهام در اوایل 
مهرمــاه ۱۰ میلیون و ۴۸۴ هزار تومان قیمت داشــت و در ۲۷ مهرماه تا ۱۰ 
میلیون ۱۹۵ هزار تومان کاهش پیدا کرد که کم ترین قیمت در سال گذشته بود.

اما روزهای سبز بازار سرمایه روی سهام عدالت نیز تاثیرگذار بود و طبق آخرین 
آمار، ارزش واقعی ســهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی به بیش از ۱۱ 

میلیون و ۱۷۹ هزار تومان رسیده است.
البته همه این مباحث درحالی مطرح می شــود که امکان فروش این سهام 
برای مشــمولان وجود ندارد و این افراد همچنان باید منتظر تصمیم مسئولان 
برای تعیین تکلیف ســهام عدالت باشــند. این توقف فروش نیز از اواسط سال 
۱۳۹۹ و پس از سقوط تاریخی بورس آغاز شد و همچنان هم با وجود وعده های 
زیاد چه در دولت قبل و چه در دولت فعلی درمورد تعیین تکلیف سهام عدالت، 

ادامه دارد.در این راســتا، مجید عشقی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در 
آخرین اظهار نظر خود درمورد ســهام عدالت، با بیان اینکه منظور از آزادسازی 
ســهام عدالت این است که سهام دیگر دست دولت نیست، عنوان کرد: اقساط 
ســهام عدالت به صورت کامل به دولت پرداخت شده است. این سهام در وثیقه 
کسی نیست اما امکان فروش آن وجود ندارد. اگر امکان فروش سهام عدالت را 
برای همه فراهم کنیم با توجه به تعدد سهام داران و ریز بودن سهم ها روی ۳۵ 
شرکت بورسی سهام عدالت فشار فروش سنگینی وارد خواهد شد.  درحالی که 
فلسفه سهام عدالت فروش نیســت بلکه استفاده بلندمدت از منافع این سهام 

است. 
منافع مالکیت و مدیریت ســهم دســت مردم است. ســهام داران مستقیم 
می توانند شخصا در مجامع شرکت کنند. در واقع همه منافع سهامداری را دارند 

فقط نمی توانند سهام خود را بفروشند.
عشــقی درمورد امکان فروش سهام عدالت نیز گفت: باید با توجه به شرایط 
بازار تصمیم گرفته شود که درصدی از سهام عدالت امکان فروش داشته باشد. 
شــرایط بازار یک دلیل است، اگر قرار باشــد امکان فروش سهام عدالت فراهم 
شود، سهامداران بزرگ آن را می خرند و سهام از دست مردم خارج می شود. در 
ابلاغیه های مقام معظم رهبری هم تاکید جدی روی بحث نگهداری سهام وجود 

دارد.  ممکن است به مرور بحث فروش هم رخ دهد.

سهام عدالت چند؟

افت قیمت دام زنده
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور از افت قیمت دام زنده 
در کشــور خبر داد و گفت که با این وجود قیمت گوشت در بازار هنوز 

کاهش نیافته است.
افشــین صدر دادرس در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه قیمت دام زنده با 
ورود بره هایی که در زمستان متولد شده اند، افت کرده ولی قیمت گوشت کاهش 
نیافته است، اظهار کرد: میانگین قیمت دام زنده در کشور کیلویی ۱۵۰ تا ۱۶۰ 
هزار تومان بود که در حال حاضر به ۱۳۵ تا ۱۴۰ هزار تومان رســیده است.وی 
افزود: مســئولان مربوطه باید بازار گوشت قرمز را تنظیم کنند و به تولیدکننده 
فشــاری وارد نکنند، زیرا تولیدکننده دام در بازار دام و گوشــت نقش کمرنگی 
دارد.مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشور تصریح کرد: وضعیت مراتع با 
بارندگی های اخیر خوب است. وضعیت تولید دام و بره نیز با توجه به حجم وسیع 
زایش ها در نقاط مختلف کشور هم مناسب است.وی در پایان گفت: امیدواریم در 
نیمه اول ســال وزارت جهادکشاورزی برای ساماندهی دام مازاد برنامه ریزی های 

لازم را داشته باشد. یعنی خرید داخلی و صادرات در دستور کار قرار گیرد.

صدور مجوز بهداشتی واردات
۵۰ هزار تن گوشت مرغ گرم 

رئیس سازمان دامپزشکی کشور از صدور مجوز بهداشتی واردات ۵۰ 
هزار تن گوشــت مرغ گرم به منظور تنظیم بازار برای نخستین بار در 

کشور خبر داد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان دامپزشکی کشــور، سید محمد آقامیری 
معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: ســازمان دامپزشکی در اجرای طرح تشدید 
نظارت بهداشــتی دامپزشــکی در ایام تعطیلات نوروز و ماه مبارک رمضان، در 
دو ســال اخیر هوشیارانه همه مبادی شــبکه توزیع را در کنترل داشته و دارد 
و توانسته اســت برخلاف نوروز ۱۴۰۰ که مشکلات شدید ناشی از کمبود مرغ 
موجب بروز صف های طولانی و ارائه آن با کد ملی شده بود، طی دو نوروز و ماه 
مبارک رمضان سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، از بروز مشکلات تلخ بازار کاذب در آن 
پیشــگیری و جلوگیری کند.وی افزود: با وجود کنترل بازار تا امروز، گزارش ها 
گویای لزوم اتخاذ تدابیر لازم برای واردات گوشــت مرغ گرم به بازار ایران برای 

ماه های پیش رو است.

شناسایی8۰۰ نقطه حادثه خیز در کشور
معاون راهداری سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور با اشاره 
به شناسایی ۸۰۰ نقطه حادثه خیز در سطح راه های کشور گفت: امسال 
ایمن سازی نیمی از این نقاط با آشکارسازی یا بهبود مهندسی در دستور 

کار قرار دارد.
رضا اکبری در نشســت شــورای راهداری استان بوشهر با حضور معاون امور 
عمرانی اســتاندار، مدیرکل، معاونان، مدیران ستادی و روسای شهرستانی اداره 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان اظهار کرد: اســتان بوشهر در اغلب 
شاخص های مرتبط با این حوزه پیشرو و در شرایط مطلوبی قرار دارد. به عنوان 
نمونه اجرای ۹ کیلومتر روشــنایی جاده ای استان بوشهر طی سال گذشته جزو 
فعالیت های خوب استان می باشــد که از متوسط عملکرد کشوری بالاتر است.

وی با اشاره به آمار ۹۸ درصدی دسترسی راه روستایی در استان بوشهر تصریح 
کرد: در این شاخص نیز با اقدامات سالیان گذشته، وضعیت بوشهر مطلوب تر از 
اغلب استان ها است، از این رو مدیران شهرستانی راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان باید تمرکز خود را بر کاهش نقاط حادثه خیز و نگهداری جاده ها بگذارند.

رشد ۵۰ درصدی تولید داخلی واگن باری 
وزیر راه و شهرسازی با تأکید بر لزوم افزایش رشد تولید و استفاده 
از توان داخلی اعلام کرد: تولید ۱۰۸۱ دستگاه انواع واگن باری در سال 
۱۴۰۰، ۱۵۹۸ واگن باری با توان و تولید داخل در کشــور در سال ۱۴۰۱ 

رسید که رشد حدود ۵۰ درصدی را نشان می دهد.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، »مهرداد بذرپاش« در نشست با مدیران 
بخش خصوصی حوزه راه آهن با اشــاره به شــعار ســال و لزوم توجه جدی به 
مهارتورم و رشد تولید، تصریح کرد: برنامه وزارت راه و شهرسازی حمایت از تولید 
داخلی برای توسعه ناوگان و تکمیل کریدورهای ریلی است که با اولویت استفاده 
از توان داخلی انجام خواهد شــد.وی ادامه داد: ظرفیت تولید و نوسازی ناوگان 
باری از ۱۰۸۱ واگن باری در ســال ۱۴۰۰ به ۱۵۹۸ واگن باری در سال ۱۴۰۱ 
رســید که این افزایش با استفاده از توان بخش خصوصی و تولید داخل صورت 

گرفته است و این روند در ۱۴۰۲ نیز ادامه خواهد یافت.

مسیر هموار بورس برای صعود 
شاخص بورس در ابتدای سال جدید روند صعودی را در پیش گرفته 
و پیش بینی ها از ادامه حرکت شاخص برای شکستن سقف های جدید 
هست.کارشناسان بازار سرمایه معتقدند که عقب ماندگی های یک دو 
ســال اخیر این بازار در سال جاری جبران خواهد شد. اما یک اصل در 
روندها وجود دارد که همواره بصورت ممتد این حرکتها ادامه نمیابد وهر 
از چندگاهی باید منتظر اصلاح در ادامه راه بود.یک کارشناس اقتصادی 
معتقد است بازار سرمایه با عبور از سقف تاریخی مسیر همواری برای 

صعود دارد.
علی فراقی کارشــناس بازار ســرمایه درباره عبور بازار از ســقف تاریخی به  
خبرگزاری مهر گفت: در زمانی قرار داریم که بازار سرمایه عدد روانی شاخص دو 
میلیونی را پس گرفته و پس از این اتفاق این ســوال به ذهن بسیاری از سرمایه 
گذاران خطور می کند که آیا بازار بیش از این رشد خواهد کرد یا خیر؟، اما برای 
پاســخ به این ســوال باید در مرحله اول این مورد را در نظر بگیریم که برخلاف 
بسیاری از بازارها، بازار سرمایه همچنان در عقب ماندگی خاصی طی دو سال اخیر 
به سر می برد که آن را مستعد ادامه این مسیر می کند.فراقی افزود: در پله بعدی 
باید ارزش دلاری بازار را در نظر گرفت که هرچند در اقتصاد کشور با افت ارزش 
ریال رو به رو بوده ایم که عملًا برخی از کارشناسان به صورت یک طرفه یا دیدگاه 
محدود آن را در نظر می گیرند و تمامی فاکتورهای تأثیرگذار را لحاظ نمی کنند 
ولی همچنان با در نظر گرفتن تمامی این موارد بیشــتر شــرکت های حاضر در 
بورس عملًا دارایی ها و سودهایی دارند که در مقابل پول رایج کشور ارزشمند تر 
شده و این ارزش هنوز در قیمت سهام نیامده و به عبارتی دیگر بسیاری از سهم 

در وضعیت فعلی بسیار ارزنده هستند.
این کارشناس بازار سرمایه اضافه کرد: بازار سرمایه طی دو سال اخیر با ورود 
شــرکت های جدیدی به آن همراه بوده است که هرچند از لحاظ تعداد نمادهای 
حاضر در بازار با افزایش رو به رو بوده ایم اما عملًا باز هم با کاهش ارزش دلاری 
بازار مواجه هستیم که در پله اول نشان از ضعف سیاست گذار برای توجه به این 
بازار دارد.فراقی در پایان گفت: امروز بازار سرمایه ارزان و کم ریسک است و این 
نکته در روز اول معاملاتی بازار در در هفته دوم معاملاتی فروردین ماه به خوبی 
قابل لمس بود که با توجه به خبر نرخ محاسباتی ۲۸۵۰۰ تومانی دلار بازار با یک 
واکنش معقول در نیمه اول بازار به خوبی مســیر اصلی خود را در پیش گرفت و 
این رشــدی به احتمال بالایی ادامه دار است و از لحاظ تکنیکی هم بازار سقف 
مهمی را پشت سر گذاشته که البته انتظار خواهد رفت پس از اندکی مکث همانند 
رفتارهای رشدی قبلی خود به مسیر اصلی خود ادامه دهد هرچند در بلندمدت 
می تواند یکی از جذاب ترین و پربازده ترین بازارها قرار بگیرد زیرا عملًا مسیری 

هموارتر از قبل در پیش دارد.
دورنمای صعود شاخص بورس تا ۳ میلیون واحد

همچنین یک کارشناس بازار سرمایه ضمن تشریح دلایل صعود این بازار در 
ماه های گذشته، شاخص ســه میلیون واحدی در سال جاری را دور از دسترس 
ندانست.فردین آقابزرگی در گفت وگو با ایسنا، درمورد دلایل صعود بازار سرمایه 
طی ماه های اخیر توضیح داد: از دلایل بنیادی صعود بازار تناســب معقول بین 
ارزش ذاتی و ارزش بازار اغلب سهام صنایع و شرکت ها است. P/E شرکت ها چه 
به صورت TTM و چه فوروارد نسبت به سال ۱۳۹۹  تفاوت دارد؛ به طوریکه در 
سال ۱۳۹۹ متوسط P/E TTM بازار ۳۸ بود درحالی که در حال حاضر حداکثر 
هشت است.وی ادامه داد: دلیل دوم تورم موجود و افزایش نرخ ارز است. با توجه 
به این موارد پتانســیل افزایش سودآوری ناشی از افزایش نرخ فروش محصولات 
متصور است. از ســوی دیگر بررسی وضعیت سایر بازارها مانند مسکن، خودرو، 
طلا و دلار نشان می دهد که تقریبا رو به اشباع هستند و تنها بازاری که مستعد 
جذب نقدینگی خواهد بود، بازار ســرمایه است. از سوی دیگر بازار سرمایه در دو 

سال گذشته نسبت به سایر بازارها جاماندگی بازدهی دارد و نقدشونده تر است.

اخبار کوتاه

بورس 

گروه اقتصاد – شــهرام صدوقی:  قیمت گذاری 
»خودرو«  این چهارچرخ محبــوب ایرانی ها باز در 
صدر اخبار کشور قرار گرفت. اتفاقاتی که در یکسال 
گذشته تاکنون بر ســر بازار خودرو افتاده است این 
کالای محبوب را از دسترسی بسیاری از اقشار مردم 
کشورمان خارج کرده اســت؛ بطوریکه ارزان ترین 
خودروی صفر در بــازار قیمتی کمتر از ۳۰۰ میلیون 
تومان ندارد و اقشار متوسط جامعه دیگر از فکر خرید 
خودرو کم کم خارج شــده اند. در چندماه گذشته از 
اندرکاران دولتی  متولیان و دست  سویی تصمیمات 
در تولید و عرضه خودرو و از سویی دیگرعدم نظارت 
نهادهای مسئول و پاســخگوی این بخش از بازار به 
وضعیت نابسامان این کالا در کشور دامن زده است. 
متاسفانه در این بین برخی ناهماهنگی ها و تصمیمات 
مســئولان دولتی قیمتگذاری در عرضه خودروهای 
کارخانه ای تولید داخــل را با قیمتگذاری کانالهای 
غیر رسمی و بازاری این کالا در دو کفه ترازو قرار داد 
که همین موضوع به افسارگسیختگی قیمتها در بازار 

خودرو افزود. 
به گزارش مردم ســالاری، عرضه خودرو در بورس کالا 
قیمــت کارخانه ای این محصول را در برابر قیمت بازار قرار 
داد که این نوع عرضه توســط دولتی ها اجحاف بیشتری را 
به مردم تحمیل کرد.همین عملکرد غیر قانونی مســئولین 
وزارت صمت و سازمان بورس بعد از چندماه توسط شورای 
رقابت مورد تاکید قرار گرفت و حال باید دید ســازمانهای 
حامی حقــوق مصرف کنندگان در خصوص گرانفروشــی 
)دارای مجوز( خودروســازان و وزارت صمت چه واکنشــی 
خواهند داشت و آیا هزاران میلیون تومان سرمایه از دست 
رفته خریداران خودرو از بورس کالا جبران خواهد شــد ؟ 
کشمکش های عرضه خودرو در بورس کالا در سال گذشته 
درحالــی پایان یافت که خیال مردم و ســهام داران از ادامه 
عرضه خودرو در بورس راحت شد. چراکه بعد از تمام فراز و 
فرودهای عرضه خودرو در بورس کالا و موانعی که ایجاد شد 
در نهایت تصمیمی که در جلسه شورای عالی بورس گرفته 
شد از لزوم ادامه عرضه خودرو در بورس کالا حکایت داشت.
در واقع زمزمه های عرضه خودرو در بورس کالا از نیمه دوم 
سال ۱۴۰۰ به گوش می رسید تا اینکه در دومین ماه از سال 
۱۴۰۱ این موضوع به تحقق پیوست؛ هرچند در بازه زمانی 
۱۰ ماهه، یعنی از اردیبهشت تا اسفند سال گذشته انواع و 
اقسام خودروهای محبوب و نامحبوب در بورس کالا عرضه 
شــد اما آینده عرضه خودرو در بورس همواره در هاله ای از 

ابهام قرار داشت.
رفت و برگشت شورای رقابت 

 شورای رقابت که پاییز ۱۴۰۰ با مصوبه شورای هماهنگی 
سران قوا از صنعت خودرو کنار گذاشته شده بود، در زمستان 
۱۴۰۱ با دستور نهادهای نظارتی همچون سازمان بازرسی 
و درخواست برخی از نمایندگان مجلس و البته وظیفه ذاتی 

خود، مجدد به صنعت خودروســازی کشور بازگشت.البته 
شــورا این بار برخلاف دوره های قبلــی اعلام کرد که صرفاً 
دستورالعمل نحوه محاسبه قیمت خودرو و سود تمام شده 
را اعلام می کند و سازمان متولی قیمت گذاری یعنی سازمان 
حمایت مســئول تعیین قیمت خواهد بــود. پس از تعیین 
قیمت در سازمان حمایت و تصویب در شورا، در آن صورت 
قیمت خودرو تغییر خواهد کرد.روال نیز بر همین اســاس 
پیش رفت و بعد از چند ماه برگزاری جلسات تخصصی در 
کارگروه خودرو، نهایتاً روز سه شنبه ۱۵ فروردین ماه شورای 
رقابت رسماً اعلام کرد که قیمت های محاسبه شده از سوی 
سازمان حمایت که بر اساس صورت های مالی نیمه نخست 
سال ۱۴۰۱ خودروسازان است، در صحن این شورا تصویب و 

مصوبه به وزارت صمت جهت اجرا ابلاغ شده است.
پاسکاری وزارت صمت و شورای رقابت

در همین نقطه بود که پاسکاری ها و طعنه های دو طرف 
ماجرا یعنی شــورای رقابت و وزارت صمت به یکدیگرشروع 
شــد؛ هر دو نهاد بر موضع خود پافشــاری کــرده و تاکید 
می کردنــد که طرف دیگــر باید جزئیــات مصوبه افزایش 
قیمت خودرو را اعلام کند؛ به شــکلی که به نظر می رسید 
هیچیک از طرفین جرأت اعلام قیمتها را ندارند. سخنگوی 
شــورای رقابت با تاکید بر اینکه قیمت گذاری بر عهده این 
شورا نیســت معتقد است شورای رقابت چارچوب قیمت ها 
را تعیین کرده اســت که وزارت صمت می تواند آن را اعمال 
نکنــد و اگر دولت می خواهد قیمــت خودروها ثابت بماند 
می تواند یک ردیف بودجه پیش بینی کند که از شرکت های 
تولیدکننده حمایت و زیان جبران شــود. اختلاف نظرات و 

پاسکاری ها بین دو نهاد تا جایی پیش رفت که محمد مخبر 
معاون اول رئیس جمهوری عصر پنجشنبه ۱۷ فروردین ماه 
در نامه ای به شورای رقابت صراحتاً خواستار تجدیدنظر در 
قیمت گذاری خودرو در شــرایط فعلی شد و تاکید کرد که 
قیمت های پایه ای )کارخانه ای( ارائه شــده در جلسه اخیر 
شورای رقابت افزایشی غیرمتعارف داشته که آثار تورمی به 

دنبال دارد.
تکرار سناریوی دستور دولت به ثبات قیمت

مخبر در این نامه از شــورای رقابت خواســته که تا در 
تعامل با وزارت صنعت، معدن و تجارت به فوریت نســبت 
به تجدیدنظر در قیمت گذاری مذکور اقدام کند.با این حال 
شورای رقابت کوتاه نیامد و اسماعیل شجاعی سخنگوی این 
نهاد در واکنش به نامه مخبر تاکید کرد که تصمیم شورای 
رقابت در مورد افزایش قیمت خــودرو اولاً عمل به وظیفه 
ذاتی این شورا بوده و ثانیاً این شورا یک نهاد فراقوه ای است 
کــه هیچکس نمی تواند مصوبات آن را لغو کند. از ســویی 
دیگر نیز تصمیم شورای رقابت برای افزایش قیمت خودرو 
به منظور حمایت از تولید و جلوگیری از توقف تولید خودرو 
به دلیل زیان تحمیل شــده به این صنعت بوده اســت.وی 
همچنین تاکید کرد کــه وزارت صمت می تواند درصدهای 
افزایش قیمت خودرو را پایین تر از چیزی که شورای رقابت 
مصوب کرده، اعمال کنــد و مابه التفاوت قیمت تکلیفی و 
هزینه تمام شده را از محل اعتبارات و منابع دولتی پرداخت 
کند؛ به عنوان مثال اگر خودرویی ۷۰ درصد افزایش قیمت 
خورده اما وزارت صمــت در نظر دارد که این خودرو را ۳۰ 
درصد گران کند، مجوز این کار را دارد.ورود مخبر به ماجرای 

قیمت خودرو، یادآور دستور یک شبه رئیس جمهور در آبان 
ماه ســال ۱۴۰۰ اســت، جایی که قرار بود با مصوبه ستاد 
تنظیم بازار قیمت خودرو افزایش یابد، اما شــخص رئیس 
جمهوری با دســتور یک شــبه تاکید کرد که نباید قیمت 
خــودرو تغییر کند و قیمت هایی هم که تغییر کرده اند باید 
به قبل برگردند! با این حال در ۱۸ آذر ماه همان سال نهایتاً 
قیمت خودرو ۱۵ تــا ۱۸ درصدی افزایش یافت. همچنین 
یک کارشناس اقتصادی نسبت به لغو مصوبه شورای رقابت 
برای افزایش قیمت خودرو واکنش نشــان داد.محمدصادق 
الحسینی در یادداشــتی در فضای مجازی نوشت: سرکوب 
قیمت کارخانه خودرو موجــب اختلاف چند صد درصدی 
با بازار و آشــفتگی عظیم شده اســت.وی عنوان کرد: برای 
مدیریت این اختلاف و آشــفتگی بزرگ در عرض سه سال 
گذشته ۵ بار سیاست عوض شــده: توزیع مدیریتی رانت، 
قرعه کشی، بورس کالا، خروج از بورس و افزایش قیمت، لغو 

افزایش قیمت و بازگشت به توزیع مدیریتی.
وزارت صمت خواهان تغییر مصوبه خودرویی 

حال نیز وزارت صمت با انتشــار اطلاعیه ای تاکید کرده 
که »با توجه به نامه معاون اول رئیس جمهور، وزارت صمت 
آماده است در اسرع وقت با برگزاری جلسات فوری با شورای 
رقابــت، بر مبنای صیانت توأمان از حقوق تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان خودرو و با لحاظ پرهیز از اتخاذ تصمیمات 
تورم زا، فرآیند قیمت گذاری خودرو به گونه ای تعیین شــود 
که هم فاقد اثرگذاری نامطلوب بر بازار باشد؛ هم تقاضاهای 
سوداگرانه در بازار را کاهش دهد و به افزایش تولید و عرضه 
خودرو نیز منتهی شــود تا صرفه و صلاح مصرف کنندگان 

واقعی خودرو نیز لحاظ شود.
ناهماهنگی ها در اوج

مهم تریــن نکته کــه در این چند روز بــه صورت عیان 
خودنمایی می کند شــدت ناهماهنگی میان دســتگاه های 
مختلف کشــور است؛ باید توجه شود که این ناهماهنگی و 
اخذ تصمیمات یک شــبه در حالیست که وزارت صمت از 
اسفند ماه شروع به ثبت نام از متقاضیان برای فروش خودرو 
کرد و این افراد ۱۰۰ میلیون تومان در حســاب وکالتی به 
نام ســازمان حمایت بلوکه کرده اند و با توجه به اینکه قرار 
است خودروها با قیمت روز تحویل متقاضیان شوند، در حال 
حاضر این افراد در یک بلاتکلیفی به ســر می برند.تعدادی 
از متقاضیــان در تماس با خبرگزاری مهــر می گویند که 
نمی دانســتند قرار است با قیمت روز خودرو بخرند بنابراین 
در این چند روز که زمزمه افزایش قیمت خودرو بلند شــد، 
منتظر تصمیم وزارت صمت هستند تا پول بلوکه شده خود 
را آزاد کنند.همچنین تعــدادی دیگر نیز می گویند که در 
حال گرفتن وام و قرض هستند تا مابقی پول خرید خودرو 
را کسب کنند، با این حال به دلیل این بلاتکلیفی نمی دانند 
دقیقاً باید چه اقدامی انجام دهند.از سویی دیگر نیز معاملات 
در بازار خودرو از روز ســه شنبه به حالت تعلیق درآمده تا 

تکلیف قیمت ها مشخص شود.

مدیرکل دفترامور بیابان ســازمان منابع طبیعی با اشاره به سرعت 
گســترش بیابان در کشــور گفت:بیابان زایی فرآیندی خزنده است و 
می تواند با عواملی مثل تغییرات کاربری زمین و سوءمدیریت منابع آب 

تشدید شود.
به گزارش خبرنگار مهر، فرسایش خاک در کنار خشکسالی چالش بزرگ کشور 
اســت. گسترش بیابان که به یک میلیون هکتار در سال می رسد به دلیل از بین 
رفتن توانایی زایش خاک بوده و روش های غیراستاندارد شخم زدن زمین و کشت 
و کار غیراصولی زمینه این امر را فراهم کرده است. وحید جعفریان، مدیرکل دفتر 
امور بیابان ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور در پاسخ به پرسش مهر 
درباره اقدامات انجام شده در حوزه بیابان زدایی در سال ۱۴۰۱ گفت: سال گذشته 
حدود ۲۰۰ هزار هکتار برنامه های عملیاتی و اجرایی، چه اقدامات پیشگیرانه و چه 
اقدامات احیایی انجام شد. قرق عرصه های بیابانی، نهال کاری، احداث بادشکن در 
تپه های ماسه ای، ایجاد تله های رسوب گیر، ایجاد بادشکن اطراف مزارع، مدیریت 
روان آب ها )ایجاد پشــته های هلالی که آب پشت آن جمع می شود( در مناطق 

بیابانی از جمله اقدامات شاخص در سال گذشته بوده است.وی ادامه داد: اتفاقی 
که در ســال ۱۴۰۱ مورد توجه بود تاکید بر مشارکت آحاد مردم، مردمی سازی 
فعالیت ها و برنامه ریزی برای ســرمایه گذاری و بهره برداری پایدار از عرصه های 
بیابانی از ســوی بخش خصوصی بوده اســت.این کارشناس حوزه منابع طبیعی 
با بیان اینکه ســال گذشــته حدود ۸۵ هزار هکتار از عرصه های بیابانی در قالب 
تفاهم نامه فرایند حفاظت، احیا و بهره برداری با صنایع بزرگ )شرکت های بزرگ 
کشــت و صنعت( و برخی بنگاه های مالی بزرگ در راستای مسئولیت اجتماعی 
انجام شــد، تصریح کرد: بنابراین سطوح قابل توجهی از عرصه های بیابانی از این 
طریق ساماندهی شد. در این ارتباط نیاز بود اسناد بالادستی و دستورالعمل های 
مشــارکتی تهیه شــود بنابراین اقدامات زیربنایی انجام شد تا بتوانیم به صورت 
گسترده این فعالیت ها را گسترش دهیم. همچنین بر اساس هماهنگی هایی که با 
قرارگاه پیشرفت و توسعه روستا و وزارت کشور صورت گرفت برنامه ریزی کردیم 
در سطح وسیع با استفاده از ظرفیت های دهیاری ها و شوراهای اسلامی روستاها 

کار هماهنگی بخش های مختلف و مشارکت آحادم مردم را تسهیل کنیم.

قائم مقام دبیرکل خانه صمت خاطر نشــان کرد: 
روسیه نمی تواند در شرایط جنگی خود را محدود به 
کریدور دریای سیاه کند؛ به نظر می رسد که امنیت 
حمل و نقل این کشور از این مسیر به دست نمی آید 
از این رو آنها به دنبال مســیرهای جایگزین برای 
انتقال کالاهای خود به مقاصد تجاری شان هستند 
و از قدیم ایران یک مســیر آرمانی و آرزوی روسیه 

برای دستیابی به آبهای گرم و آزاد بود.
آرمــان خالقی در گفت وگو با ایلنــا، در واکنش به خبر 
تبدیل شــدن ایران بــه کانونی برای حمــل و نقل غلات 
صادراتــی روســیه، گفت: مســیر دریایی بدون واســطه 
کشــورهای دیگر، بین ایران و روسیه وجود دارد و روس ها 
می توانند کالاهای ترانزیتی خود را با کشــتی به بندرهای 
انزلی، امیرآباد و .... منتقل کنند و از آنجایی که بندر انزلی به 
ریل نزدیک شده است و این امکان وجود دارد که مستقیم 
کالاها از طریق خطوط ریلی حمل و به بنادر جنوبی ایران 
منتقل و از آنجا به ســایر مقاصد صادراتی روس ها ارسال 
شــوند.وی این مسیر را جایگزینی مناسب برای روسیه در 
شــرایط تحریم معرفی کرد و افزود: روســیه نمی تواند در 
شرایط جنگی خود را محدود به کریدور دریای سیاه کند؛ 

به نظر می رســد که امنیت حمل و نقل این کشــور از این 
مســیر به دســت نمی آید از این رو آنها به دنبال مسیرهای 
جایگزین برای انتقال کالاهای خود به مقاصد تجاری شان 
هســتند. از قدیم ایران یک مسیر آرمانی و آرزوی روسیه 
برای دســتیابی به آبهای گرم و آزاد بود.قائم مقام دبیر کل 
خانه صمت با تاکید بر این موضوع که ما چگونه می توانیم از 
این فرصت بهره بگیریم، خاطر نشان کرد: آیا ما می خواهیم 
مسیر و راهرو عبوری برای انتقال کالاهای روسیه باشیم؟ و 
یا قرار است که فقط خود را به منتفع شدن به هزینه های 
ترانزیتی محدود کنیم؟ و یا در ســر پروژه های بلندپروازانه 
داریم و می خواهیم خــود را به هاب تجاری منطقه تبدیل 
کنیــم؟ آیا ایران می تواند به نقطه اتصال شــرق به غرب و 
شمال به جنوب تبدیل شــود )زمانی این مسیر به صلیب 
طلایی شهرت داشت( اگر این کار  محقق شود و ما ایفاگر 
نقطه تلاقی باشیم علاوه بر تغییر وضعیت ژئوپلتیک شاهد 

رشد اقتصادی در کشور نیز خواهیم بود.
خالقی تصریح کــرد: هم اکنون دبی در شــبه جزیره 
عربستان، بارانداز همه کشورهای منطقه شده است به این 
معنا که کالاها به این کشور وارد، تخلیه و بارگیری مجدد 
می شــوند. این مهم را ما می توانستیم انجام بدهیم که به 

هر دلیلی نشــد. اما این فرصت جدید است که تحقق آن 
نیازمند برنامه ریزی بلندمدت است ظرف ۲ تا ۳ سال آینده 
نمی توان انتظار عملیاتی شــدن آن را داشــته باشیم باید 
این ســخن  تبدیل به طرح، پروژه شود و برای آن بودجه 
تعریف و تاریخ آغاز و اتمام آن مشــخص شــود تا زمانی 
که چنین نکردیم در حد یک بلندپروازی و خواب بیداری 
باقــی می ماند.این فعال اقتصادی موفقیت در این زمینه را 
مستلزم برنامه ریزی اقتصادی، دیپلماسی قوی اقتصادی و 
سیاسی و بهبود روابط بین الملل دانست و گفت: در شرایط 
تحریم بنادر ایرانی برای ســایر کشــورها مقصد محسوب 
نمی شــود و این موضوع در حد حــرف و یک پروژه بزرگ 
بین الملل باقی می ماند.وی در پاسخ به این پرسش که سال 
گذشــته صحبت های مبنی بر هاب شدن ایران برای غلات 
روسیه مطرح شد اما در عمل اتفاقی نیفتاد آیا ممکن است 
که سرنوشــت برای این پروژه نیز تکرار شود؟ اضافه کرد: 
قرار بود که لوله های انتقال گاز روسیه از مسیر ایران عبور 
کند کــه در عمل چنین اتفاقی رخ نداد موارد این چنینی 
نیز بارها اتفاق افتاده است و همین موضوع این ذهنیت را 
تقویت می کند که ما گاهی وجه المصالحه و یا جایی برای 
چانه زنی روس ها می شــویم؛ به نظر می رسد آنها با وجود 

ما چانــه می زنند و به اهداف خود می رســند.عضو هیات 
مدیره خانه صمت ایران تاکید کرد: روسیه به دنبال راه های 
جایگزین است که هرگاه تحت فشار قرار گرفت بتوانند از 
آن اســتفاده کند؛ ایران یکی از مسیرهاســت. مسیر بنادر 
جنوبــی ایران برای مقاصد تجاری این کشــور به صرفه تر 
اســت تا اینکه بخواهند  از دریایی سیاه وارد مدیترانه و یا 
از کانال سوئز وارد دریایی سرخ شود. رسیدن به کشورهای 
آفریقایی و آسیای جنوب شرقی از مسیر ایران برای روسیه 
به صرفه تر اســت و اینگونه می تواند قدرت تجاری خود را 
بالاتر ببرد.خالقی با بیان اینکه ایران نتوانســت سهم قابل 
توجهی از بازار روسیه را تصاحب کند، افزود: حجم صادرات 
ایران به روســیه با عقد پیمان اوراسیا و .... نتوانست تغییر 
قابل توجهی پیدا کند و رســیدن تجار ایرانی به حق خود 
در بازار روســیه نیازمند زمان است چراکه ما هنوز ادبیات 
کار کردن با روس ها را یاد نگرفتیم به این معنا که هنوز به 
استانداردها، ذائقه بازار، نحوه بسته بندی و .... مورد نظر آنها 
دست پیدا نکردیم. همچنین سازوکار جابه جایی و تبادل 
پول، بین دو کشــور تعریف نشــده است این در حالیست 
که ایران و روســیه تحریم اند اما هنوز نتوانستند یک خط 

مطمئن تبادل پول برای خود ایجاد کنند.

دخالت دستوری معاون رئیس جمهور در قیمت گذاری خودرو واکنش ها را برانگیخت

دوردوردولتمرداندرچهارراهناهماهنگیها

فرایند خزنده بیابان زایی در ایران

سرعت گسترش بیابان در کشور نسبت به احیا ۳ برابر است

با وجود تحریم ها، بنادر ایرانی مقصد محسوب نمی شود

ایران نتوانست سهم زیادی از بازار روسیه را تصاحب کند


